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«Յանուն Հօր և Որդւոյ Ա Հոգլոյն Սրբոյ. ամէն»:
Տխուր յիշւստակներոլ օր է այսօր: Աւելի ծանր և տխուր բոլոր անոնց 

համար, ովքեր այդ Երկրաշւսրժի օրը Հայաստան աշխարհի այս երկրամասի 
մէջ գտնուեցւսն' Դիւմրի քաղաքն, Կիրովւսկւսնն, Ստեփանաւանն, Սպի
տակն, Նալբանդն և տասնեակներով ուրիշ քաղաքներ և գխղեր: Եւ մօտա- 
տրապէս մեր մէկ միլիոն հւսյոլթիւնը, այդ շրջանակին մէջ ապրող, ենթսւրկ- 
ուեցին դժբախտութեւսն, Երկրաշարժի աղէտինյ

Եւ այսօր մեր մտքին մէջ հարցումները շատ են: Ինչո՞ւ պատահեց: Ին
չո՞ւ Աստուած թոյլ տուեց որ պատահի: Չէ՞ր կարող Աստուած այնպէս անել, 
որ այդ դժբւսխտութիւնը մեր գլխին չգար: Աստուած ինչո՞ւ բարիներին չի 
պաշտպաներ և չարիքը թոյլ կուտւսյ, որ մեր շուրջը տեղի ոլնենայ: Մինչև 
անգամ երբեմն կ’ւսսենք' «ինչո՞ւ համար այս չարիք գործողները ալելի յա- 
ջողոլթիւն կը գտնեն կեանքի մէջ, քան բարի մւսրդերը»: Այս բոլոր հար
ցումները բնական հարցումներ են, որովհետև շոււսրանքի մէջ ենք, որով
հետև պատասխանը չունենք: Ռայց պատասխանը կայ: Պատասխանը
կը գտնենք երբ կը կարդանք Աստուծոյ կամքը: Աստուծոյ կամքը
զրուած է Աստուածւսշունչ Գրքի մէջ: Աշխարհի ստեղծագործոլթենէն
մինչև այսօր Աստուծոյ կամքը եղել է մեզի հետ: Ուրեմն նրանք
ովքեր կը հաւատան, նրանք գիտեն թէ Աստուած չարիք չի կամենար: Սա 
բացայայտ պէտք է լինի: Մեր մտքից երբեք պէտք չէ անցընենք, ասելու հա
մար որ Աստուած թոյլ տուեց որ այս չարիքը պատահի: Ո'չ, Աստուած թոյլ 
չը տուեց: Բայց Աստուած թոյլ տուեց որ մարդը ինքը՝ իրեն տրուած միտ- 
քով, խելքով, իրեն տրուած կամքով, զգացմունքներով, ինքը որոշի որ պի
տի ապրի այնպէս, ինչպէս որ Աստուած կը կամենայ: Եւ Աստուած բարի 
միայն կը կամենայ:

Մեզանից ոևէ մէկը չի կարող ասել որ Աստուած ինձ ասաց. «Գնա' 
սպաննիր»: Մեզանից ոևէ մէկը չի կարող ասել որ Աստոլած ինձ հետ խօ- 
սեց և ասաց՝ «Գնա' գողութխն արա. Գնա' գինովցիր. Գնա' չարիք գործիր. 
Գնա' պատերազմ ծրագրիր. Աշխարհը թող կրակի մէջ մնայ»: Ոչ ոք չի կարող 
այսպէս յայտարարել: Այդ չարիք գործողները կ’ասեն. «Ե՛ս այսպէս կ՛ուզեմ»:
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Չարիքը ուրեմն այդ ԵՍ-ին մէջ ն է: Այդ մարդուն մէջն է: Այդ մարդը' սովո
րական մարդ լինի, փողոցների մէջ քայլող, թէ այդ մարդը կարևոր պսւշ- 
տօնների մէջ լինի' իբրև հ՛ոգևորական, կամ կարևոր պաշտօնների մէջ լի
նի իբրև երկիր կառավարող, քաղաքագէտ, դիւանագէտ, պետական ղեկա
վար: Նրանք կարող են չարիք գործել: Եւ նրանց չարիքներոլ վնասը մենք 
պարտաւոր ենք քաշել:

Աստուած չի կամենար չարիքը:
Երկրաշարժը բնութեւսն չարիքն էր: Ռնութեսւն օրէնքներ կան, որոնք

կը կաոավարեն երկիրը, երկրի բնութիւնը: Եթէ սա կը վնասի մեզ, այդ 
չարիքը մենք պարտաւոր ենք ընդունել, բայց ոչ որովհետև Աստուած ու
զեց մեզ պատժել: Երբէք: Այդպէս պէտք չէ մտածենք: Այդպէս եթէ մտա
ծենք այլևս ուրիշ յոյս չի մնար մեզ ապրելու: Անիմաստ կը դաոնայ ապ-

iff? 11 \с\ ППЧ.М|:- i
Միւս կողմից սակայն չարիքին և չարին դիմացը բարին միշտ կայ, 

որովհետև Աստուած միշտ կայ: Եւ մեզանից անոնք որոնք Աստուծոյ մեզի 
տուած այդ շնորհքը կարող են գործածել, նրանք բարիք պէտք է գործեն, 
և պէտք է մտածենք որ մինչև անգամ երբ այս երկրաշարժը պատահեց, 
երբ այդ չարիքը մեր գլխին եկալ, որքան բարիք ստացանք նոյն ժամա
նակ: Աշխարհի մէջ կան բարիներ, կան բարոլթեան հալատացողներ: Կան 
բարի գործերին արժէք տուողներ: Եւ պետութիւններ օգնոլթեւսն հասան 
Հայաստան աշխարհին: Հայեր' այս Հայաստան աշխարհի մէջ կամ ցրուած 
աշխարհի տարբեր երկրների մէջ, բոլորն էլ օգնոլթեւսն հասան: Ինչո՞ւ:
Որովհետև գիտեն թէ բարի գործը տևական է, յաւիտենական է: Ի վերջոյ,
ի վերջոյ բարին պիտի յաղթխ Այս մեր հաւատքն է: Այսօր ի՜նչ նեղոլթիւն-
ների մէջ ենք Հայաստան աշխարհի մէջ: Մինչև անգամ Երկրաշարժից
յետոյ: Արցախի խնդիրներ, շրջափակումի խնդիրներ: Լոյս չկայ, ջուր չկայ, 
ջերմոլթխն չկայ: Ի՜նչ նեղոլթխնների մէջ ենք: Բայց դա պէտք է նկատենք 
անբնական հետևանքը այն չարիքին <որ պատահեց, այն պատերազմին որ 
տակալին կը շարունակոլի Արցախի անունով, շրջափակումի պատճառով, ո- 
րովհետեւ չար մտածողները դեռ կ’ոլզեն վրէժ լուծել: Սա մեզ հետ է և դեռ 
պիտի լինի մեզի հետ: - мцЫ < м

Ուրեմն ի՞նչ պէտք է անենք: Երկոլ բան կայ անելու; Կսւ'մ պիտի ա- 
սենք որ մենք պէտք է կորսուենք, ոչնչանանք, կւս'մ պէտք է ասենք, այս 
չարիքին հակառակ, Աստծու կամքն է  որ մենք պէտք է ապրենք: Այս հ ա ֊ 
ւատքը կարևոր է; Աստծո'լ կամքն է որ մենք պէտք է ապրենք, և պիտի' 
ապրենք: Աստծու կամքն է որ մենք պիտի դիմանանք, որովհետև ի վերջոյ
բարին պիտի յաղթխ , յՈարս й ш м ш ш й  rti' ւ*

Մեր Հայոց պատմութեան մէջ ի՜նչ նեղութիւններ, ի՜նչ եղեռն, ի՜նչ
ջարդեր պատահել են, ամբողջ մեր պատմութեան ընթացքին: Այդ չարիքը
պէտք էր մեզ մինչև հիմա ոչնչացներ աշխարհի երեսից: Ռայց այն բոլոր
չարերը, որոնք մեր ազգին ոչնչացումը մտածել են, նրանք կորսոլել են: Մեծ

գգ ր պատմութեան մէջ, նրանք կորսոլել են: Վերջինը դեռ այստեղ է, 
Բայց ոչինչ: Այդ չարը սփսփ չ՛յաշողի;

Պէտք է ասենք որ մինչև անգամ այն եղեոնը որ պատահել է  1915
ը 1 • և ա»ն մԻւսՈ "P  գործադըուեց այս վերջին տարիներին, Սումգսւյիթի, 

աքոլի և այղ շրջանակների մէջ, որ իր կարգին հաւասար էր 1915-ին 
րագրուած եղեոնին, երկուսն էլ հաւասար ոճրագործոլթիլն էին: Ա յդ Չարն 

Ա|իսփ չ յաջողուի: Որովհետև մեր ազգը երթալով ս|իտի շատանայ Ա ւսի-
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տի զօրսւնայ: Այսօր էլ զօրեղ է: Մեր տկւսրոլթեւսն մէջ ուժեղ ենք: Կը տես- 
նէք թէ ինչպէս այս գաղափարները մտքին համար մի քիչ անտրամաբանա
կան խօսքեր կը թո լան: Ռայց ճշմարտութիւնը նրա մէջ է որ, ինչ որ մեր 
խելքով չենք կարող ըմբոնել, Աստծու կամքով կարող ենք ըմբռնել:

Մեզի կը մնայ որոշել թէ ի՞նչ կ՛ուզենք անել: Պիտի ապրե՞նք թէ պի
տի չապրենք: Պիտի դիմանա՛նք թէ պիտի չը դիմանանք: Պիտի վերաշի
նե՞նք, թէ պիտի չը վերաշինենք: Պիտի գործե՞նք, թէ պիտի չը գոր
ծենք: Ա'յդ' Աստուած մեզի թողել է: Չենք կարող ասել որ Աստուած կ ՚ուզէ 
որ մենք չարիք գործենք, սխալ որոշումներ առնենք:

Այսօր էլ աշխարհի մէջ կան բարի հոգիներ, բարի կւսզմւսկերպութիւն- 
ներ, հաստատոլթիւններ: Ովքեր որ կարող են, մեզի հայերիս իրենց օգ- 
նութիւնը կ’ոլղարկեն, և պիտի ուղարկեն:

Մեր անկախ Հայաստանը, մեր պետակւսնութիւնը հե՞շտ էր ունենալ: 
Չէ', հեշտ չէր: Ռարի՞ է թէ չար: Ոմանց համար անկախութիւն Ունենալը 
չարիք էր գուցէ: Բայց ինչպէ՞ս կարող ես այդպէս ասել, երբ դարերով մենք 
ուզել ենք ապրել իբրև մարդ, իբրև ժողովուրդ, իբրև հւսյոլթխն, ազատ 
կերպով արտայայտուելոլ, ծաղկեցնելու, շէնացնելոլ մեր շնորհները: Եւ ա յ
սօր երբ ունենք այդ անկախոլթիւնը, ազւստոլթիւնը, մեզանից ոմանք կը 
տրտնջան ասելով, «է ս  նեղութիւնների՞ համար էր էս անկախոլթիւնը»: էդ -  
պէս ասաց Իսրւսյէլի ժողովուրդը, երբ Մովսէս Մարգարէն Եգիպտոսի գե- 
րութիւնից ազատեց իրենց, բայց պէտք էր անապատի միջով անցնէին, 
մինչև Աւետեաց երկիր հասնելը: Այսօր էլ, հայ ժողովուրդն է նոյն վիճակի 
մէջ: Ով որ չի կարող իր նեղութիւնները քաշել, իր ցաւը տանել, նա չի կա
րող առողջանալ: Եւ մենք գիտենք ինչպէս բուժուել, ինչպէս առողջանալ:
Դա մեր Քրիստոնէական հալատքի մեզի սովրեցոլցած ճանապարհն է: Այդ
ճանապարհը մեզ երբեք չի խաբել:

Այսօր, ճիշտ է, Երկրաշարժից մեր զոհոլածների տխուր յիշատակները 
№եզ հետ կ՛ապրեն: Մեր տնազուրկ մնացած ժողովոլրդին ցալերը մեզ կը 
տանջեն: Այդ բոլորը պիտի տանենք:

Ի՜նչ հրաշալի խօսք է որ ձեզանից ամէն մէկը սովոր է ասել, երբ կը 
տեսնէք մէկը նեղոլթեան մէջ. «Ցաւդ տանեմ»: Հեշտ չէ ասել «Ցա լդ տա- 
սեմ»: Ռայց հայ ժողովուրդը կարող է ասել, կամքի տէր ժողովուրդ է, 
պատմութիւն ունեցող, մշակոյթ, հոգևոր շնորհքներ ունեցող ժողովուրդ է: 
Ամէն տեսակ հալածանքների, նեղութիւնների միջից անցնելով մէկտեղ, ի՜նչ 
հոգևոր ժառանգոլթիւն է թողել իր զալակներին: ճարտարապետութիւն,
նկարչոլթիւն, քանդակագործութիւն, բանւսստեղծութխն, արուեստներ, պար 
ու երգ, ի՜նչ հարուստ ժողովուրդ ենք: Ռայց այստեղ էլ չարը փորձել է 
միշտ կործանել: Եւ մեր ժողովուրդը հաստատ մնացել է իր հալատքին մէջ, 
թէ՝ բարին անպայման պիտի յաղթանակի: Ուրեմն չը ծախենք մեր հա- 
ւատքը որևէ մէկ ուրիշ նպատակով կամ պատճառով: Աստուած մեզ ոլժ 
կուտայ, որ մենք մեզ հաւաքենք, մեր տունը շինենք: Շինարարութիւնները 
որ կը կատարուեն, դանդաղ են: Մէկ տարուայ մէջ չես կարող մի քաղաք 
շինել: Ոչ էլ տասը տարուայ մէջ: Ռայց կը շինենք: Որքան ժամանակ կը 
շինենք, այնքան մենք հոգիով զօրալոր կը մնանք, և մեր ուրախոլթիլննե- 
րը կը շատացնենք:

Աստուած մեզ շնորհք տայ, որ մենք մեր ուրախութիլնները շատացնե
լու մասին մտածենք, թոյլ չտանք որ մեր զալակները չար ճանապարհի 
մէջ մտնեն: Առողջ ընտանիքը բոյնն է, արմատն է մեր ժողովրդի հալաքա-
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կան կեւսնքին: Ամէն մէկ հայի տուն մէկ եկեղեցի է, և պէտք է լինի: Այդ 
եկեղեցիին մէջ պէտք է ծնուեն, մկրտուեն, դրոշմուեն, մեծանան մեր զւս- 
սսկները, և գործեն: Աստուած թող հաստատ պահի մեր հայրենիքը, մեր 
ժողովուրդը, մեր բոլոր հաստատոլթիւնները, մեր բոլոր շնորհալի զւսլակ- 
ները, ամէն տեսակի ասպարէզի մէջ: Եւ մենք կարող լինենք ասել. «Փաոք 
քեզ Աստուած այս օրուան համար էլ: Եւ Քո անունը ւիառաւորեւսլ մնայ 
յաւիտեանս»:




